
Alanud aasta on juube-
liaasta. 90 aastat taga-
si, 23. veebruaril jõu-

dis Pärnus ja päev hiljem Tal-
linnas avalikkuse ette Eesti ise-
seisvusmanifest ning sündis 
Eesti Vabariik.

Riik tähistab oma sünnipäe-
va väärikalt. Selleks toimuvad 
teemakuude raames üritused lä-
bi terve aasta. Näiteks on veeb-
ruar Vabariigi Presidendi kuu, 
mille tähtsündmused koondu-
vad 23. ja 24. veebruaril just Pär-
nusse ja Tallinnasse. 

Juubeliaasta eesmärk on tõs-
ta meie kodanike seas austust 
oma riigi vastu. Süvendada oma 
riigi tunnet. Taaselustada mõt-
tesild meie riigi sündimishetke-
de juurde ja kujunemislukku. 
Näidata vabariigi kujunemislu-
gu läbi üheksa aastakümne. 

Ma loodan, et iga eestimaa-
lane leiab aega võtta osa juube-
liüritustest. Meenutame koos 
sündmusi riigi ajaloos ning vaa-
tame ettepoole – mõtestame 
lahti oma rolli riigis ning riigi 
rolli enda elus. 

Oma riik on ühele rahvale suur 
väärtus. Hoidkem, austagem ja 
armastagem oma riiki. Eesti Va-
bariik on meie riik. See on meie 
kokkulepe, kuidas korraldada elu 
omal maal. Selle kokkuleppe ülim 
eesmärk on eesti rahva, eesti kee-
le ja kultuuri õitseng. 

Usun, et vanemahüvitise keh-
testamine, inimeste maksukoor-
muse vähendamine ja parane-
nud ettevõtluskliima toovad 
meie rahvale edu ja õnne. Kii-
relt arenev riik on parimaks tä-
nuks nendele inimestele, kes on 
Eesti Vabariigile aluse pannud, 
selle riigi eest relv käes võidel-
nud või aastakümnete jooksul 
seda riiki ehitanud.

Ma soovin kõigile palju õn-
ne ühiselt ehitatud riigi sünni-
päeva puhul! 

Sünnipäeva-aasta ürituste 
kava leiate kodulehelt: 
www.eesti90.ee.

Andrus Ansip
Peaminister
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Schengen annab liikumisvabaduse
Eesti-Vene piir Narvas on alates detsembrist esimene, kus Portugalist Euroopa reisi alustanud passi näitama peab.

Läinud aasta 21. detsemb-
rist liitus Eesti Schengeni 
leppega, mis tähendab, et 
enamike Euroopa riikide 
piiridel ei pea eestimaala-
sed passi näitama.

Jõhvi vallavolikogu esinaise Nii-
na Neglasoni sõnul on liitumine 
eeskätt oluline, neile virumaa-

lastele, kes ei oma Eesti kodakond-
sust. „See annab võimaluse tundu-
valt vabamale ja probleemituma-
le liikumisele ning nendelt elanikelt 
on olnud kuulda ainult heakskiitu,” 
sõnas Neglason.

Kokku liitus Schengeniga üheksa 
riiki: Eesti, Läti, Leedu, Tšehhi, Un-
gari, Malta, Poola, Slovakkia, Slovee-
nia. Seeläbi laienes Schengeni ruum 
peaaegu üle kogu Euroopa.

Vajalik elamisluba
Oluliselt muutusid Eestis elamisloa alu-
sel viibivatele teiste riikide kodanike  
reisimisvõimalused. Lisaks Euroopa Lii-
du riikidele saavad nad viisavabalt sõi-
ta ka Islandile, Norrasse ja Šveitsi, sa-
mas on neil vaja jätkuvalt viisat reisimi-
seks Suurbritanniasse ja Iirimaale.

Kodakondsusega isikutel, kes oma-
vad välismaalase passi ja elamisluba, 
on õigus Euroopa Liidus viisavabalt 
(v.a. Suurbritannias ja Iirimaal) reisi-
da juba alates 2007. aasta 19. jaanua-

rist. Kodakondsuseta isikute puhul on 
tähtis, et reisidokument ja Eesti ela-
misluba oleksid kehtivad. Oluline on 
silmas pidada, et viisata reisimise õi-
gus on 90 päeva 6 kuu jooksul. Kui soo-
vitakse kusagile pikemalt jääda, tuleb 
taotleda juba elamisluba kohapeal.

Vene viisa odavamaks
Euroopa Liidu ja Venemaa vahel kehtis 
juba läinud aasta juunist viisalihtsus-
tusleping, mille järgi muutus viisa oda-
vamaks. Oli 1200 krooni ja nüüd on 550 
krooni.  Samuti muutus lihtsamaks do-
kumentide täitmine ning lühenes vii-
sataotluse menetlemise aeg ja lihtsus-
tati mitmekordsete viisade saamist. 

Narva linnasekretär Ants Liimets 
toob Schengeniga välja ka ühe mii-
nuspoole. „Meie piirivalvuritele tuli 
tööd juurde, sest “must nimekiri” 
muutus pikemaks. Must nimekiri 
koosneb inimestest, keda riiki ei lu-
bata ja see on kõigil Schengeni riiki-
del ühtne. IETI

Kuigi Schengeni ruumi sisepiiride 
ületamisel isikute kontrolli ei toimu, 
tuleb ka ELi liikmesriikide (sh Eesti) 
kodanikel passi või isikutunnistust 
(ID kaarti) kaasas kanda, kuna Sc-
hengeni liikmesriigi ametivõimudel 
(politsei, immigratsioonitalitus) on 
õigus vajaduse korral isikut tõenda-
vaid dokumente kontrollida.

Oluline teada!

Foto: ÄrIPÄEv
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Viru vangla valmib tänavu
Pooleteist aastat tagasi 
nurgakivi saanud Viru 
Vangla avab sellel aastal 
uksed, olles nii oluliseks 
etapiks laager- tüüpi vang-
late asendamisel kamber- 
tüüpi vanglatega.

Justiitsminister Rein Langi sõ-
nul on suurepärane, et Ida-Viru-
maal valmib uus kambertüüpi 

vangla, mis on lisaks karistusasutu-
sele samas ka korrektsiooniasutus. 
„Taolist tüüpi vangla eesmärgiks on 
ikkagi see, et karistuse ära kandnud 
inimesed ei paneks vabaduses toi-
me uusi kuritegusid,“ lausus Lang.

Vangide arv väheneb
„Eesti kuulub endiselt riikide hulka, 
kus vangide arv elanike kohta on vä-
ga suur (ca 339 vangi 100 000 elani-

ku kohta). Vangide rohkuse poolest 
ületavad Eestit USA, aga ka sellised 
riigid nagu Venemaa, Valgevene ja 
Ukraina. Siiski on viimase kahe aas-
ta jooksul tarvitusele võetud õigusli-
kud  ja organisatsioonilised meetmed 
koosmõjus kriminaalmenetluse prak-
tika arenemisega toonud juba kaasa 
vangide arvu mõningase. Justiitsmi-
nisteeriumi arengukava aastani 2011 
näeb ette vangide arvu järk-järgulise 

vähenemise järgnevate aastate jook-
sul, nii et pärast moodsate kamber-
tüüpi Viru ja Tallinna vangla valmi-
mist jääb Eestisse koos Tartu vangla-
ga kolm vanglat kogumahutavusega 

ca 3000 kinnipeetavat. Murru ja tei-
sed laager-tüüpi vanglad tuleb aga 
vangide arvu vähenemisel järk jär-
gult sulgeda,“ rääkis Lang tänavu jaa-
nuaris Riigikogule peetud ettekandes 
riigi kriminaalpoliitika arengusuun-
dada täitmise kohta.

Avanevad 
karjäärivõimalused
Suveks avatava Viru Vangla persona-
li suuruseks on 350 inimest. Töötajad 
hakkavad seal tegelema 1075 kinni-
peetavaga. Eelmise aasta keskel oli 
vanglaametnike palk Ida- Virumaa re-
gioonis sisevalvuril 12 505.-krooni ja 
kontaktisikul 15 300.- krooni. Uue 
vangla avamine loob Virumaa inimes-
tele olulisi töö- ja karjäärivõimalusi 
justiitsministeeriumi süsteemis.

Viru vangla ehitustööde etteval-
mistusega alustati Jõhvis 2005. aas-
tal ja valmis saadakse tänavu keva-
del. Vangla koos seda ümbritseva ala-

ga võtab enda alla 16 hektarit ning 
seda hakatakse valvama peamiselt 
vanglapiiretele paigutatava elektroo-
nilise valve abil. 

Vanglasüsteemi tekib juurde 1000 
kambrikohta koos kõige juurdekuu-
luvaga (kool, sotsiaaltöö ruumid, ki-
rik, töökojad jm). Tänu sellele saab 
likvideerida 1000 kohta vanglabarak-
kides. Viru Vanglast saab ka esimene 
vangla Eestis, mis ühendab endas 
vangla ja arestimaja. „Uus Viru vang-
la on vaieldamatult üks tänapäeva-
semaid kogu Euroopas,” kinnitas jus-
tiitsminister Rein Lang.

Justiitsministri sõnul pole õige 
see, et Virumaad ja eriti Ida-Viru-
maad peetakse justkui omaette rii-
giks Eesti riigi sees. „Eesti riik on sa-
masugune nii Võrus, Virus kui Tal-
linnas,” lausus Lang. „Riik hoolib 
oma inimestest kõikjal Eestis, aga 
tagab ka selle, et ükski sigadus ei jää 
karistuseta.” IETI

Justiitsminister Rein Langi hinnangul on uus Viru vangla vaieldamatult üks tänapäevasemaid kogu Euroopas.

„Riik hoolib oma inimes-
test kõikjal Eestis, aga ta-
gab ka selle, et ükski siga-
dus ei jää karistuseta.”

Eesti Teataja virumaalastele – esimene pääsuke

Reformierakonna peasekretär 
Kristen Michali ütleb, et ajalehe 
Eesti Teataja eesmärgiks on tul-
la inimesele vahetumalt lähe-
male, kui see vaid suurte lehte-
de vahendusel tihti võimalik on.

Hea lugeja, mul on au Refor-
mierakonna poolt tervita-
da Sind, ning öelda, et te-

gu on meie kõige esimese katsetu-
sega hakata välja andma lehte mis 
oleks suunatud otse kõigile inimes-
tele Virumaal. Reformierakond on 
Eestis tegev olnud viimased 14 aas-

tat, meie eelkäija ELDR alustas veel 
varem. Eesti juhtimisse oleme selle 
ajaga saanud anda kaaluka panuse. 
Ja ma ei häbene öelda, et ehkki kau-
geltki kõik ei ole nii nagu tahame, 
on päris paljud asjad saanud tehtud 
just meie poolt või meiega koos. 

Pensionid kahekordseks
Vanemahüvitis – see meenub mulle 
alati esimesena. Mis seal salata, olen 
ka ise ilmselt sellest kasu saanud. Tu-
lumaksu alandamine. Sellest oleme 
kõik kasu saanud. Olgu öeldud, et aas-
tal 2008 on tulumaks 21%, mis võrrel-
des mitme aasta taguse 26 %ga on kõ-
va sõna. Ja aastal 2011 on ta 18%. Sel-
lest võidavad kõik tööinimesed kes saa-
vad oma teenitu üle ise otsustada. 

Me oleme lubanud pensioni ka-
hekordseks tõsta ja see saab tehtud 
tänases koalitsioonis Isamaa ja Res-

publica Liidu ning Sotsiaaldemokraa-
tidega. Ja on veel palju asju, mis saa-
vad tehtud – olgu selleks isapuhkus 
või väärtpaberitesse investeeritava 
raha tulumaksust vabastamine. 

Reformierakonna ideoloogia ongi 
üsna selge – meie usume inimeste 
võimesse ise otsustada. Otsustada nii 
oma asjade, mõtete kui teenitu üle. 
Me ei arva, et kohalik omavalitsus, po-

litseinik või ämm on targemad kui ini-
mene ise. Olgu öeldud – mul pole mi-
dagi ämmade vastu. Lihtsalt igaüks 
peaks saama oma otsused ise teha. 

Kristen Michal
Reformierakonna 
peasekretär

Eestimaa Teataja hakkab  kord kuus 
tooma Sinuni arvamusi Eestist ja uu-
diseid Virumaalt. 

Tuleb tuliseid vaidlusi
Kindlasti näete siin lehes nii tuliseid 
vaidlusi kui ülevaateid riigis toimu-
vast. Meie eesmärgiks on tulla inime-
sele vahetumalt lähemale, kui see 
vaid suurte lehtede vahendusel tihti 
võimalik on. Ja eeskätt on see mõel-
dud just meie kohalike tegevuste ka-
jastamiseks. Arvan, et kohapeal tea-
takse hästi – tuntud tubli inimese ar-
vamus on tihti huvitavam, kui tund-
matu autori jutt. 

Seega – lugege ja siis vaielge, kiitke 
või pahandage – kirjutage meile ja oma 
saadikutele, sest vaid nii sünnib see po-
liitika ja sellised otsused, mida ootate. 
Luban, et paremad ettepanekud võta-
me alati arvesse ja viime ellu. IETI

Eesmärgiks on tulla inimese-
le vahetumalt lähemale, kui 
see vaid suurte lehtede va-
hendusel tihti võimalik on. 

Virumaa – 
see päris 
Eesti

Eesti Teataja alustab oma 
ilmumist Virumaal. See 
valik on tehtud teadli-

kult, sest Virumaa on Eesti jaoks 
väga oluline. Pole ehk teistele 
Eesti paikadele solvav, kui ütel-
da, et Virumaa ongi aastasada-
de jooksul olnudki see „päris” 
Eesti. Lause „Viru veri ei väri-
se”, on aegade jooksul tähista-
nud eestlastele omaseks saa-
nud jonnakat edasipüüdlikku 
sisu. Soomlaste jaoks on lahe 
vastaskalda nimest „Viro” saa-
nud sõna kogu Eesti riigi tähis-
tamiseks.

Just Virumaalt jooksis okupat-
siooniajal rindejoon eestluse säi-
limise eest. Vastuseis siia kavan-
datud fosforiidikaevandustele lõi 
ühe sündmusterea, mis tõi rah-
vusliku eneseteadvuse tõusu ning 
tipnes omariikluse taastamise-
ga. Ent nüüdki, varsti paarküm-
mend aastat pärast riigi taasloo-
mist, leidub Virumaal neid, kes 
kahtlevad, kas siin ikka Eesti riik 
olemas on. 

Eesti keel ja meel, õigusriik ja 
rahvuskultuur levivad mõnes 
paigas visalt. Aegajalt vilksatab 
ähmaseid uudiseid, et arenguid 
Ida-Virumaal suunaksid justkui 
mingid teised jõud, et Eesti rii-
gi kehtestamine pole siia veel 
jõudnud. 

See on hirmunud, 
mõtte- ja muidulaiskade 
muinasjutt.
Vabariigi presidendi ametiaja esi-
mesel visiidil Narva nimetas rii-
gipea ülekohtuseks, et Ida-Viru-
maal on paljude inimeste jaoks 
mitte-Eesti lõhn juures. “Te ei pea 
siin elamist häbenema, sest te-
gelikult on Ida-Virumaa üks ha-
ritum ja kindlasti tormilisemalt 
arenev maakond Eestis,” ütles 
president Ilves toona Narva Hu-
manitaargümnaasiumi kodani-
kuõpetuse tunnis. 

“Samamoodi ei pea häbene-
ma, et kodune keel ei ole eesti 
keel nii nagu mina pole ei Root-
sis, Ameerika Ühendriikides ega 
Saksamaal elades kordagi oma 
sõprade ees häbenenud, et mi-
nu kodune keel on eesti keel.” 
Ent Eesti Teataja meenutab ka 
presidendi poolt samal visiidil 
Narva noortele lausutud mõtet: 
Kui tahate Eestis läbi lüüa, siis 
tuleb osata eesti keelt.

Virumaa on Eesti ja Eestile on 
kõik paigad olulised. Jõhvi kont-
serdimajast Viru vanglani. Nar-
va elektrijaamadest Lahemaa 
rahvuspargi loodusiluni. Eesti 
Teataja soovib Virumaa inimes-
tele pakkuda kodukohta puutu-
vaid uudiseid, võimalust oma ar-
vamust välja öelda ja ajalehe te-
gemises kaasa rääkida. Kodukoh-
ta puudutavaid otsuseid ei tee 
virulaste eest ära keegi teine. On 
Virumaa virulaste hoida…

Juhtkiri
Foto: rEFormIEraKonD
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Rein Aidma sõnul võib uus 
Jõhvi liiklussõlm valmida 
2011. aastaks.

Jõhvi liiklussõlm vajab lahendust
Jõhvi linna liiklussõlme ehk 
nö Dudkini küüru on aja-
hammas kõvasti purenud 
ning linna transpordi sõlm-
punkt vajab kiiret kaasaeg-
set lahendust enne, kui 
viadukt kasutuskõlbma-
tuks muutub.

Linna südames asuv viadukt 
ühendab Tallinn-Narva ja 
Jõhvi-Tartu maanteid. Jõhvi 

vallavolikogu esinaise Niina Neg-
lassoni sõnul ei puuduta liiklus-
sõlm üksnes Jõhvi linna, vaid ko-
gu maakonda ja tervet Tartu-Narva 
suunalist transpordiliikumist. Neg-
lassoni sõnul on küsimus selles, kes 
ja millal objekti ehitust rahastab. 
Hetkel valmib eelprojekt, mida fi-
nantseeritakse valla, riigi ja Euroo-
pa Liidu vahenditest. 

Peab vastu pidama
Riigikogu liikme, kauaaegse Ida-Viru 
maavanema Rein Aidma sõnul on 
omaaegse linnapea Dudkini järgi, kel-
lel ajal viadukt rajati, hüüdnime saa-
nud ehitis kehvas seisus. „Hüdroiso-
latsioon on kehv, metallkonstrukt-
sioon roostes,” räägib Aidma. Juba 
praegu on viaduktil rasketele veoki-
tele liiklust piiratud. Kindlasti peab 
arvestama sellega, et uue ehituse val-
mimine võtab aega, seega peab kahe 
käega pöialt hoidma, et olemasolev 
viadukt niikaua vastu peab. Aidma 
sõnul valmib uus liiklussõlm kõige 
varem 2011. aastaks.

Kohaliku ajakirjanduse andmetel on 
Jõhvi võimud majasiseselt sirgeks vaiel-
nud, et parim lahendus uue liiklusskee-
mi väljatöötamisel oleks raudteealune 
tunnel. Põhiargumendiks asjaolu, et 
praegune viadukt mõjub südalinna lõh-
kuva monstrumina, mis takistab linna 
lõunasuunalist arengut. Kui projektee-
rija ja ministeerium räägivad kokku-

hem õhku ning sild muutuks sisuliselt 
linna lõikavaks müüriks.

Riik aitab
Kindlasti on väga oluline kalkuleeri-
da, kumma variandi ehitamine ja ka 
hilisem hooldamine rohkem maksab. 
Aidma sõnul jookseb raudtee linnast 
läbi ja see on paratamatus. Tema hin-
nangul on ka see selge, et linn üksi 

probleemi oma eelarvest lahendada 
ei suuda. Kindlasti on projektile va-
jalik riigi toetus ning uurida tuleks ka 
võimalust, kuidas Euroopa Liit saaks 
toetada. Jõhvi liikluse tähtsaima sõlm-
punkti kaasaegseks muutmine mak-
sab Ida-Virust parlamenti valitud Aid-
ma hinnangul nii uue viadukti kui ka 
tunneli kaevamise puhul miljardi 
krooni kanti. IETI

hoiust, siis vallajuhid tõstavad argu-
mendina esile elukeskkonda. Uus sild 
tuleks nende arvates veel koledam, sest 
selle alla jääks praegusega võrreldes vä-

Foto: rEIn aIDma

Jõhvi viadukt on juba aastaid ohtlik linnaosi lahutav müür, mis tuleks asendada kaasaegsema liikluslahendusega.

Muuseum, näitused, relvad ja lõbumaja
Sihtasutuse Virumaa Muuseu-
mid juht Ants Leemets usub, et 
tänapäeva muuseumis on es-
matähtsad külastajad, nende 
puudumine on märk valest näi-
tusepoliitikast. 

Muuseumi areng peab ole-
ma pidev, mõte innovaa-
tiline ja loominguline tase 

kõrge. Virumaa Muuseumid on igal 
aastal midagi huvitavat välja mõel-
nud ja see kajastub ka külastajate 
arvudes, mis on aasta-aastalt suu-
renenud. Kui kuus aastat tagasi oli 
külastajaid 35 000 külastajat aastas, 
siis läinud aastal oli neid ligi 100 000 
võrra rohkem. 

Palmse kasvab
Läinud aastast võib esile tuua Palmse 
mõisa. Palmse on muutumas kohaks, 
kus näitusi saab vaadata juba kuues 
eri hoones. Söömine mõisas saab sel 
aastal võimalikuks neljas erinevas pai-
gas. Uudsena avatakse juuni alguses 

moonamajas 100-kohaline eestipära-
ne kõrts. Suve algul valmib ka 45 ko-
haline külalistemaja
Kuni maikuuni käib kestab Rakvere 
Näitustemajas näitus „Sündimisest 
saadik Eesti”, kus ajalugu saab külas-
tajale tuntavaks. Saab sõdida I maail-
masõjas, Vabadussõjas, valida presi-
denti, sõita loomavagunis Siberisse ja 
näha Eesti tulevikku. Näituse jooksul 
võidakse teid kahel korral ka maha las-
ta nii nagu tegid seda bolsevikud.

Rakvere linnus relvastub ja val-
mistub kaitseks. Lisaks tuntud ka-

Sihtasutus  
Virumaa Muusemid
Sihtasutusele kuuluvad rakvere lin-
nus, Palmse mõis, rakvere Linnako-
daniku maja, rakvere näitustemaja, 
toolse linnus, Karepa Kalame talu, 
Kunda tsemendimuuseum, viru-ni-
gula pastoraat

Aasta Külastajate arv Käive 
(mln kr)

2001
35 000

(virumaa muuseume 
polnud veel loodud) 

0,55

2002
40 000
(tegutsesiti  

poolest aastast)
0,9

2003 60 000
(esimene täisaasta)

3

2004 95 000 5,1

2005 110 000 6,5

2006 120 000 8,5

2007 130 000 10

2008* 140 000 12

hurile on lisandunud musketid ja 
püstolid, mis kõik tulistavad. Uudi-
sena avatakse lõbumaja, et mõista, 
kuidas käis asi vanasti. Avatakse ars-
tipunkt, kus lastakse aadrit ja müüak-
se kaasa rohtusid.

Huvitavat toimub ka mujal. Viru-
Nigulas toimuvad sügis-talvel püha-
päevakoolid, milles on esinenud 20 
kuulsamat Eesti mõtlejat. Kundas aga 
võetakse kuulsustelt käejälgi. Auväär-
sesse kollektsiooni kuuluvad ka näi-
teks lahkunud Mikk Mikiveri, Juhan 
Peegli ja Jaan Krossi käejäljed. IETI

Ants Leemetsa juhitud Virumaa Muuseumid muutuvad üha populaarsemaks.

* prognoos

Foto: EEStI PÄEvaLEht

Sotsiaalminister 
Maret Maripuu 
külastas Virumaal 
aasta algul käis virumaal tööring-
sõidul sotsiaalminister maret mari-
puu. oma visiidi käigus kohtus ta 
maavanema, kohalike ajakirjanike, 
hIv ja narkomaania ennetusega te-
gelevate mittetulundusühenduste 
esindajatega, käis külas narva Lin-
navalitsuses ja narva haiglas. Lääne-
virumaal käis sotsiaalminister  Kun-
da lasteaias Kelluke ning Sõmeru 
tervisekeskuses. Samuti tutvus ta 
rakvere haiglaga ning kohtus riigi-
ametnikega Lääne-viru maavalitsu-
ses. Sotsiaalmister käis ka Inju las-
tekodus.         IETI

Kevadel algab uue 
Jõhvi kohtumaja 
ehitus 
Sel kevadel algab 
Jõhvis uue kohtu-
maja ehitus ning 
enam kui 40 miljo-
nit krooni maksev 
hoone antakse käiku tuleva aasta al-
guses, kirjutas Põhjarannik.

riigi Kinnisvara aSi kommunikat-
siooni- ja turundusjuht madis Id-
nurm ütles, et Jõhvi uue kohtuhoo-
ne rajamine kulgeb plaanipäraselt - 
projekt on valmis ja ekspertiisi läbi-
nud. “Praegu käib projekti paran-
duste sisseviimine, pärast mida ha-
katakse ette valmistama ehitushan-
get, mis on plaanis välja kuulutada 
veebruaris. Kopp lüüakse maasse 
mai alguses,” sõnas ta. Sel nädalal 
väljastas Jõhvi vallavalitsus kohtu-
majale ehitusloa.

Jõhvi uue kohtumaja projekteeris 
tallinna arhitektuuribüroo 
Luhse&tuhal, kes on ka Jõhvi kont-
serdimaja ja Jõhvi uue lasteaia hoo-
ne autor. 

www.kalev.ee

Ida-Virumaal suri 
mullu tuhatkond 
inimest rohkem 
kui sündis 
Ida-virumaal on juba mõnda aega 
registreeritud aastas tuhatkond sur-
ma rohkem kui sündi. 2007. aastal 
oli meie maakonnas 1529 sünni 
kohta 2643 surma, kirjutas Põhja-
rannik. Sündide ja surmade nukra 
suhte poolest on esirinnas avinur-
me, Sonda, Illuka ja Lüganuse vald 
ning Kiviõli ja narva-Jõesuu linn. 
Ida-viru maavalitsuse perekonnasei-
suosakonna juhataja raissa gorski 
ütles, et meie maakond on just sur-
made registreerimise suure arvu 
tõttu osakonna koostatavate mitme-
suguste aktide osas Eestis esirinnas. 

Surmade arv on maakonnas pü-
sinud stabiilselt kõrgena, ületades 
sündide arvu rohkem kui tuhande-
ga. Kui 2005. aastal suri Ida-viru-
maal 2603 inimest ja 2006. aastal 
2491, siis mullu lahkus siitilmast 
2643 idavirulast. 

Loomulik iive oli positiivne ainult 
kolmes omavalitsuses: vaivara, toila 
ja tudulinna vallas. 
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kutele väärtpaberitesse investeerimi-
ne ahvatlevam on.“

Reformierakonna fraktsiooni liik-
med ei ole seda usku, et riik on targem 
ja nutikam, kui eraisik. Eriti kahtlasena 
tundub selline postulaat siis, kui räägi-
takse eraisiku vara, tema enda teenitud 
tulu puudutavatel teemadel. 

Nii on meie jaoks kõige suuremaks 
küsimärgiks eelnõusse planeeritud 

geograafiline piirang, mille järgi mak-
suvabastus kehtib ainult juhul, kui in-
vesteeritakse Euroopa Majanduspiir-
konna riikides kaubeldavatesse väärt-
paberitesse. Miks peaks riik otsusta-
ma inimese eest, et Euroopa börsidel 
noteeritud väärtpaberid on õigem in-
vesteering kui USA börsidel noteeri-
tud väärtpaberid? Või miks peaks sea-

kuks isikuks. Nüüd näiteks teil on õde 
ja te ei saa temaga kõige paremini lä-
bi ehk õde ei anna teile teada lähe-
dase surmast. Õde läheb notari juur-
de teeb avalduse pärimiseks ja ütleb, 
et on ainus pärija. Notar väljastab pä-
rast teatud toiminguid pärimistun-
nistuse ning õde vormistab kogu lä-
hedase vara kiiresti oma nimele ja  
teie jäite pärandist ilma. Uue süstee-
mi puhul seda ei saa juhtuda, kuna 
notaril on kohustus üles otsida kõik 
pärijad ja väljastada pärimistunnis-
tus sellisena, kus on kirjas kõik päri-
jad. Alles seejärel saavad pärijad asu-
da pärandi jagamisele.

 
Mille poolest on uus seadus vanast eu-
roopalikum?

Suurem osa Euroopast kasutab tä-
na loobumissüsteemi. Kasutusel on 
ka vastuvõtusüsteeme, kuid selleks tu-
leks Eestisse luua ka pärandikohus, 
mis poleks Eesti väiksuse juures kuigi 
mõistlik . Euroopalikum on seadus ka 
seetõttu, et tänane Euroopa on  “piiri-
deta”, mille peamiseks hüveks on isi-

Tasub teada
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Elukestev õpe 
on loomulik
olin äsja tunnistajaks toredale ka-
hekõnele, kus mõlemad pooled 
kasutasid jutu sees sama lühendit. 
Jutt algul laabus, siis aga hakkas 
tunduma, et miski nagu ei päriselt 
ei haaku. varsti selguski kõigi lõ-
buks, et üks oli rääkinud elukest-
vast õppest (LLL, life-long lear-
ning), teine aga pruukinud sama 
lühendit (nagu tema lähikonnas 
kombeks olevat) tähenduses lai-
sad, lollid ja lohakad.

Õppida tuleb pidevalt
need, kes on häälestunud elukest-
vale õppele, pidevale enesetäien-
damisele, pole kindlasti LLL selles 
teises tähenduses. LLL esimeses 
tähenduses omakorda ei vasta 
mitte ainult tänapäeva ja usutavasti 
veel enam tuleviku kiiresti arene-
vatele tehnoloogiatele, majanduse 
struktuurimuutustele ja tööturu 
kõikumistele, vaid ka inimloomu-
ses kätkevale uudishimule ja muu-
tuda-tahtmisele. Kumb peale jääb, 
kas inerts ja mugavus (samuti 
täiesti inimlikud asjad, aga muutu-
vas keskkonnas võivad põhja viia) 
või õpihimu realiseerimine, oleneb 
suuresti igaühest endast.

Miljonid uute oskuste 
omandamiseks
töösuhete elavdamise juurde kuu-
lub olemuslikult pidevõppevõima-
luste laiendamine. EaSi ja Sotsiaal-
ministeeriumi/tööturuameti kaudu 
on arendatud mitmeid meetmeid, 
et see saaks tavaliseks ja hõlmaks 
võimalikult paljusid võimalikult tu-
lemusrikkalt. 

Ka on käima lükatud nii tööand-
jate pakutavatest koolitustest kui 
töötute ümberõppest kõrvalejää-
vatele, aga enesearendamisest hu-
vitatud inimestele (nagu madalama 
kvalifikatsiooniga ja/või eakamad 
töötajad, eriala või töökohta omal 
algatusel vahetada tahtjad jne) so-
bivad lahendused. nagu teatatud, 
investeeritakse selle heaks lähiaas-
tail 137,5 milj. krooni. Lisagem siia  
usaldusväärse karjäärinõustamise 
laiendamise ja õppepuhkuste re-
gulatsiooni lihtsustamise kavad.

rõhutaks veel psühholoogilist 
tõsiasja, et pidevalt õppima harju-
nud inimene, olgu tööandja või 
töötaja rollis, on üldjuhul parem 
suhtleja ja läbirääkija, kes suudab 
kaitsta nii oma huve kui ka olla 
avatud ühishuvide  mõistmisele. 

Paul-Eerik Rummo

Mille poolest erineb uus seaduse 
vanast?

Peamine erinevus on üleminek 
vastuvõtusüsteemilt loobumissüs-
teemile. See tähendab seda, et kui tä-
na peab pärandi saamiseks minema 
notari juurde ja tegema selle kohta 
avalduse, siis uue süsteemi kohaselt 
läheb pärand pärijale üle automaat-
selt. Kui pärija mingil põhjusel pä-
randit ei soovi, on tal võimalus min-
na notari juurde ja teha avaldus pä-
randist loobumiseks.

Selline süsteemimuutus võimal-
dab tänasest rohkem kaitsta kõigi pä-
rijate huve. Näiteks te lähete pikaks 
ajaks tööle Iirimaale. Äraoleku ajal 
sureb ära mõni teie sugulastest, kes 
ei ole teinud testamenti. See tähen-
dab, et te muutute pärimisõigusli-

Pevkur: Uus pärimisseadus sai hea
Riigikogu liige Hanno Pevkur 
selgitab, et parlamendis aasta al-
gul vastu võetud uue pärimissea-
duse järgi enam ühtegi pärima 
õigustatud isik kõrvale ei jäeta.

Reformierakonna frakt-
siooni liikmed ei ole seda 
usku, et riik on targem ja 
nutikam, kui eraisik.

Kolleeg rääkis anekdoodi. Istub 
mees sõpradega peenes lokaa-
lis ja mekib veini. Õhtu edene-

des patsutab äkki keegi õlale ja ütleb 
„Muidu oled tubli mees, aga ma ikka 
imestan, kuidas sa oma tütre nii üle-
käte kasvada oled lasknud.“ Mehel tu-
ju rikutud, läheb koju, küsib naiselt: 
„Mis me valesti oleme teinud, et tütar 
ülekäte läinud?“ Naine vihastub kole-
dasti: „Mis sa ajad, meil polegi tütart!“ 
Mees läheb sõprade juurde tagasi ja 
ütleb: „Mis jama te mulle ajasite, po-
le ma kedagi ülekäte lasknud, mul po-
legi tütart!“ „No kes seda enam usub,“ 
rehmab keegi baarinurgast.  

Usalda inimesi
Eraisikute väärtpaberiinvesteeringu-
te maksuvabaks muutmise idee ei va-
ja pikemat lahtiseletamist. Juriidiliste 
isikutega võrdsustamise kõrval oli pea-
miseks eesmärgiks võimalikult palju-
de inimeste ahvatlemine tarbimiselt 
investeerimisele. Olen päris kindel, et 
sama eesmärki jagasid ka need, kes 
tolle Riigikogusse saadetud eelnõu 
kokku kirjutasid. Mõningate toimu-
nud arutelude järel olen üsna kindel, 
et küllap jagavad nad tänaseks ka sei-
sukohta, et enne eelnõu vastuvõtmist 
tuleb seda üksjagu kõpitseda, sest mit-
te kõik paragrahvid ei ole esimese hoo-
ga ideaalsed saanud. Ja seda ei taha 
me ilmselt keegi, et pärast eelnõu vas-
tuvõtmist oleks nende mõne parag-
rahvi pärast suur hulk neid, kes teata-
vad: „No kes see enam usub, et eraisi-

dusandja saatma sellise piirangu heaks-
kiitmisel eraisikutest investeerijatele 
sõnumi, et riskide hajutamine näiteks 
Aasia, USA ja Euroopa väärtpaberite 
omamise kaudu on vale? 

Valida kogu maailm
Hoopis eraldi lugu on, et taolise geo-
graafilise piirangu puhul tekib tõeli-
selt skisofreeniline olukord, kus nii 
New Yorgi kui näiteks Londoni börsil 
noteeritud väärtpaber on ühelt bör-
silt ostes Eesti seaduste järgi justkui 
usaldusväärsem kui teiselt börsilt os-
tes. Sisu on aktsial ju ometi sama… 

Just geograafilist piirangut puu-
dutav osa on üks nendest, mida Re-
formierakonna arvates eelnõus muu-
ta tuleb. Usun, et meiega nõustujaid 
on parlamendis teisigi.

Samamoodi on küsitav investeeri-
miskontode arvu piiramine ühega. Me 
ei ütle ju ometi, et aasta-aastalt mada-
lam tulumaksumäär kehtib ainult ühe-
le konkreetsele kontole laekuvale sis-
setulekule ja kui inimesel on konto roh-
kem kui ühes pangas, siis teiste konto-

de pealt maksab ta endiselt kõrget mak-
su. Miks siis tahta piirata investeerimis-
kontode arvu? Kui sellise piirangu tu-
lemuseks on, et inimene saab tulumak-
suvabalt teha investeeringuid vaid ühe 
pakkuja poolt pakutavatesse väärtpa-
beritesse, siis ilmselgelt pole tegu kõi-
ge mõistlikuma sättega. 

Kolmas küsimus, mille muutmist 
Reformierakonna fraktsioonis kaalu-
me, on alternatiivturul kaubeldava-
te väärtpaberite võimalik lisamine 
nende väärtpaberite hulka, mille pu-
hul maksuvabastus kehtiks. 

Kokkuvõtvalt öeldes – eraisikute 
väärtpaberiinvesteeringute maksu-
vabaks muutmist oma valimisprog-
rammi kirjutades oli Reformierakon-
nal kindel soov muuta investeerimi-
ne eraisikutele atraktiivsemaks. Et see 
nii ka läheks, on veel Riigikogus vaja 
üksjagu tööd teha. Kõigile investori-
tele soovitaks aga – otsige üles see Rii-
gikogu liige keda te valisite ja vannu-
tage ta sellist eelnõu toetama, mis in-
vesteerimist ka tõeliselt soosiks. 

Ilmunud Äripäevas

kute vaba liikumine. Ja kui liikumine 
ning töötegemine ei sõltu enam riigi-
piirist, on igati mõistlik, et ka õiguslik 
regulatsioon toetaks neid vabadusi sel-
liselt, et isikutel säiliks õigus pärida!

 
Miks on juristide hulgast uue seadu-
se kohta palju negatiivset vastukaja  ja 
miks arvatakse, et uuest seadusest 
saavad kasu eelkõige notarid?

Kui on tegemist õiguskeskkonnas 

süsteemi muutmisega, on alati palju 
arvamusi. Igati mõistetav ja normaal-
ne on olukord, kus on sama palju arva-
musi, kui on olemas juriste. Iga inime-
ne näeb ja saab eri sätetest aru oma-
moodi, aga üldiselt on olnud vaidlus 
lihtsalt erinevate põhimõtteliste näge-
muste vahel - kas peaks jätkama täna 
kehtiva vastuvõtusüsteemiga või mi-
nema üle loobumissüsteemile. Nelja-
päeval otsustas riigikogu toetada valit-
suse ettepanekut ning minna alates 1. 
jaanuarist 2009 üle uuele süsteemile.

Miks alles 1. jaanuarist 2009?
Kuna seadus puudutab pea kõiki 

elanikke, on mõistlik nii tähtsa seadu-
se puhul anda pikk rakendusaeg, et kõik 
soovijad ja eelkõige seaduse rakenda-
jad (notarid jms) saaksid seaduse en-
dale väga täpselt selgeks teha. Süstee-
mi muutvad seadused on ka varem pi-
ka rakendusajaga vastu võetud. See on 
igati normaalne ja annab võimaluse nii 
koolitada rakendajaid kui tutvustada 
seadust avalikult kõigile meist.

Küsitles Karin Kalda

Eesti investor ei pea piirduma vaid Euroopa väärtpaberitega.

Täna kehtiv töölepingu seadus 
on pärit 1992. aastast. See oli 
aeg, mil tooni andsid suuret-

tevõtted ning töötajad vajasid väga 
täpselt määratletud kaitset. Eesti on 
viimase 16 aasta jooksul teinud läbi 
suure arengu, muutunud on majan-
dus- ning töösuhete struktuur. 

Eesti suurim tööandja on täna al-
la kümne töötajaga väikefirma (88,2% 
kõigist äriühinguist), kus töötab 46,7% 
kogu töötajaskonnast. Nii meenutab 
meie suurim tööandja oma liikmete 
arvult sõpruskonda. Siin ei ole mõtet 
suruda käskudele ja keeldudele, mis 
pigem hävitavad kui loovad eluterve 
töökeskkonna. Uue töölepingu sea-
duse eelnõu eesmärk on muuta jäik 
tööõigus paindlikuks ning tänastele 
tingimustele vastavaks. 

Töösuhted vabamaks
Seaduseelnõu põhiidee on jätta töö-
suhte osapooltele niipalju vabadusi 
kui võimalik, et leida kõige paremini 
toimivad lahendused just sellele et-
tevõttele. Sotsiaalministeerium keel-
dub arvamast, et eesti töötaja on lam-
mas, keda tööandja võib tuimalt pü-
gada. Meie inimesed on enesevääri-
kad, teavad oma õigusi ja oskavad 
täiesti iseseisvalt või siis ametiühin-
gute abiga iseenda eest seista.

Iga ettevõtte suurim vara on mo-
tiveeritud ja pühendunud töötajad. 
Ettevõtja tahab ju tegutseda ka kol-
me, viie jne aasta pärast. Üksinda se-
da saavutada aga ei ole võimalik. Sea-
duse eelnõu eesmärk on, et Eesti ini-
mene saaks elus hästi hakkama. 

Enesetäiendamine 
kohustuslikuks
Eelnõu innustab inimesi end pidevalt 
täiendama ja osalema koolitustel nii 
tööandja kui oma initsiatiivil. Selle toe-
tuseks muutis valitsus elukestva õppe 
strateegiat ning eraldas majandus- ja 
kommunikatsiooniministeeriumile 300 
miljonit ning haridus- ja teadusminis-
teeriumile 280 miljonit krooni, et toe-
tada inimeste täiend- ja ümberõpet. 

Tööturuamet nõustab ja koolitab 
töötuid lähtuvalt nende huvidest ning 

Keit Pentus: 
mitmed lapseva-
nemad on olnud 
murelikud, et 
tunnevad ennast 
iga kord, kui töölt 
veidi varem ära 
minnes lapsele lasteaeda järgi kii-
rustavad, justkui töölt viilijatena. 
ometi on tegu sedasorti isikliku 
põhjusega, mis võiks ja peaks ole-
ma igati mõistetav. töölepingusea-
duse eelnõu järgi tekikski töötajal 
õigus ka isiklikel põhjustel ja loomu-
likult mõistlikus määras vaba aega 
nõuda ja kasutada. oluline on ehk 
seegi, et taolise isiklikul põhjusel 
n.ö. tööaja näpistamise eest töötasu 
vähendada ei tohi.  

Rein Lang:
töösuhe ei tähenda 
täna enam üksnes 
töötaja ja tööandja 
omavahelist suhet. 
See on inimese täis-
kasvanuiga, mis haa-
rab endasse lisaks töötamisele ühe või 
teise tööandja juures ka elukestva õppe, 
nõustamisteenuse ning erinevad toetus-
süsteemid töötuse ajaks. töösuhte teine 
osapool, tööandja, vajab samuti paindlik-
ku keskkonda. mida rohkem on Eestis 
ettevõtteid, seda rohkem on töökohti. 
Seadus peab pakkuma lahendusi het-
keks, mil ettevõte satub majanduslikesse 
raskustesse. oluline on, et ettevõte 
need rasked ajad üle elaks et ta oma uk-
si täiesti kinni ei paneks

Taavi Rõivas
valminud töölepingu-
seaduse eelnõus on 
erakordselt palju tä-
helepanu pälvinud 
inimeste kartused 
päevapealt vallanda-
tud saada. Palju kohasem oleks rääkida 
sellest, et uus seadus aitab olulisel 
määral kaasa Eesti majandusedule – 
nagu on viidanud mitmed autoriteetsed 
allikad. majandusedu omakorda paran-
dab meie kõigi käekäiku. Käesolevast 
aastast kehtiv uus kord pensionide ar-
vutamiseks seob pensionide tõusu pal-
ju suuremal määral majanduse üldise 
käekäiguga ehk teisisõnu – uue tööle-
pinguseaduse läbiminek aitab garan-
teerida jätkuvalt kiire pensionitõusu. 

Kommentaarid

vajadustest. Samuti nõustab Tööturu-
amet iga töötavat inimest, kes otsib 
uusi väljakutseid. Seda kõike täiesti 
tasuta. Eesti ei ole enam odava töö-
jõu maa. 

Meie suund on teadmistepõhise 
majanduse poole. Seda tagavad vaid 
haritud, eneseväärikad, julged ning 
arengule suunatud töötajad. Vaid nii 
on meie inimesed tööturul edukad 
täna ja ka homme. Üks oluline faktor 
on, et töötaja tunneks end turvali-
selt. 

Tööleping on kahe poole kokku-
lepe, mida üks pool ei või suvaliselt 
muuta. Niisama uitmõtte ajel ei tohi 
palka alandada, tööaega pikendada 
ega töösuhet lõpetada. Tööandjal 
peavad selleks olema väga konkreet-
sed majanduslikust olukorrast tule-
nevad põhjused. Ning töötaja saab 
selle otsuse alati vaidlustada.

Eesti majandusedu jätkub
Oleme alati tundnud uhkust, et Ees-
ti majandus suudab nobedalt ja edu-
kalt reageerida muutustele. Tõenäo-
line on, et 1992. aastast kehtiv tööle-
pingu seadus saab meie reageerimis-
tüürile takistuseks. Tuleb astuda ot-
sustav samm, et Eesti areneks jätku-
suutlikult ka edaspidi. Ootame konst-
ruktiivseid ettepanekuid, et Eesti saaks 
parima töölepinguseaduse. 

Eesti vajab paindlikku 
ja turvalist tööõigust

Sotsiaalminister Maret Maripuu 
selgitab, miks on tööõiguse
reform Eestis nii oluline.

Eelnõu innustab inimesi 
end pidevalt täiendama ja 
osalema koolitustel nii töö-
andja kui oma initsiatiivil.

Uus töölepinguseadus, mis toetab töötajate enesetäiendamist, peabaitama kaasa teadmismahuka majanduse arengule. Pildil Elcoteqi vabrik Tallinnas.

Õppimine ei lõpe kooli või 
ülikooliga. Elu nõuab pinguta-
mist ka töö- ja pensionieas.

Maret 
Maripuu
Sotsiaalminister

Hanno Pevkur

Keit Pentus
Riigikogu 
Reformierakonna 
fraktsiooni esimees 

Eraisikute väärtpaberiin-
vesteeringud saavad tulu-
maksusoodustuse.

Investeerijad võrdseks
Foto: ÄrIPÄEv

Foto: PIrEt PaKLEr

Foto: ÄrIPÄEv

Foto: ShuttErStoCK

Reformierakond: 
kultuurivaldkonna
maksupoliitika 
vajab korrastamist 
reformierakond tutvustas valitsus-
liidukaaslastele kultuuriministeeriu-
mi poolt tellitud erapooletute eks-
pertide õiguslikku analüüsi kultuu-
riürituste piletite käibemaksustami-
se kohta. analüüsist lähtuvalt on 
käibemaksu kohaldamise osas või-
malik rääkida kolmest erinevast la-
hendusest: 

kehtestada kõigile ühtne 18%  
käibemaks 
kehtestada kõigile ennast kul- 
tuuriga seostavatele ettevõtmis-
tele 5% käibemaks 
kehtestada vastavalt ELi käibe- 
maksudirektiivile käibemaksuva-
bastus riigi ja munitsipaalasutus-
tele ning nendega võrdsustatud 
asutustele. 

reformierakonna fraktsiooni esi-
mehe Keit Pentuse sõnul oleks 
18% käibemaksu kehtestamise pu-
hul tegemist ühtse ja selge maksu-
poliitikaga. „Kõigile ühtselt kehtiv 
18% ei võimalda maksupettusi. 
Kuivõrd osade kultuuriasutuste 
jaoks tähendaks selline muudatus 
käibemaksu muudatust 5%lt 
18%le, siis peaks riigipoolne kom-
pensatsioon 13% ulatuses hoidma 
piletite hinnad endisel tasemel,” 
selgitas Pentus.

tulenevalt Euroopa õiguse käi-
bemaksudirektiivist on 5% käibe-
maksu kohaldamise korral kohus-
tuslik selle laienemine kõigile kul-
tuurisündmuste nime all tegutseja-
tele. mingite erisuste tegemist di-
rektiiv ette ei näe. Sellisel juhul 
kehtiks 5% käibemaks ka ööklubi-
dele, kus piletimüügi nime all 
müüakse sageli ka alkoholi. 

Rummo: OSCE ja 
Venemaa suhted 
meenutavad kül-
mutatud konflikti 
„Euroopa Koos-
töö ja Julgeoleku-
organisatsiooni 
(oSCE) ja vene-
maa suhted kipu-
vad üha enam 
võtma külmutatud konflikti ilmet,” 
ütles oSCE Parlamentaarse as-
samblee Eesti delegatsiooni juht 
Paul-Eerik rummo, kommenteeri-
des oSCE lõplikku otsust loobuda 
märtsi algul toimuvate venemaa 
presidendivalimiste vaatlemisest. 

„venemaa tõlgendab vaatlejate 
mandaati erinevalt oSCE liikmesrii-
kide enamusest ning ühtlasi on ju-
ba mõnda aega edutult taotlenud 
endale meelepärase valimisvaatlus-
te regulatsiooni kehtestamist oSCE 
poolt,” selgitas rummo. 

“Pole võimatu, et dialoog üldtun-
nustatud demokraatlike väärtuste 
järgimise üle oSCE-s, sealhulgas 
selle Parlamentaarses assamblees, 
võtab peatselt senisest teravama 
tooni,” arvab rummo, kelle sõnul 
on kujuteldamatu ühe liikmesriigi 
huvide domineerimine suures, 56 
riiki hõlmavas organisatsioonis. 

Foto: EEStI PÄEvaLEht

4. ja 5. lk piltidel on näha, et nad on äripäevast võetud…. 
Sama 6. lk fotoga…
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kutele väärtpaberitesse investeerimi-
ne ahvatlevam on.“

Reformierakonna fraktsiooni liik-
med ei ole seda usku, et riik on targem 
ja nutikam, kui eraisik. Eriti kahtlasena 
tundub selline postulaat siis, kui räägi-
takse eraisiku vara, tema enda teenitud 
tulu puudutavatel teemadel. 

Nii on meie jaoks kõige suuremaks 
küsimärgiks eelnõusse planeeritud 

geograafiline piirang, mille järgi mak-
suvabastus kehtib ainult juhul, kui in-
vesteeritakse Euroopa Majanduspiir-
konna riikides kaubeldavatesse väärt-
paberitesse. Miks peaks riik otsusta-
ma inimese eest, et Euroopa börsidel 
noteeritud väärtpaberid on õigem in-
vesteering kui USA börsidel noteeri-
tud väärtpaberid? Või miks peaks sea-

kuks isikuks. Nüüd näiteks teil on õde 
ja te ei saa temaga kõige paremini lä-
bi ehk õde ei anna teile teada lähe-
dase surmast. Õde läheb notari juur-
de teeb avalduse pärimiseks ja ütleb, 
et on ainus pärija. Notar väljastab pä-
rast teatud toiminguid pärimistun-
nistuse ning õde vormistab kogu lä-
hedase vara kiiresti oma nimele ja  
teie jäite pärandist ilma. Uue süstee-
mi puhul seda ei saa juhtuda, kuna 
notaril on kohustus üles otsida kõik 
pärijad ja väljastada pärimistunnis-
tus sellisena, kus on kirjas kõik päri-
jad. Alles seejärel saavad pärijad asu-
da pärandi jagamisele.

 
Mille poolest on uus seadus vanast eu-
roopalikum?

Suurem osa Euroopast kasutab tä-
na loobumissüsteemi. Kasutusel on 
ka vastuvõtusüsteeme, kuid selleks tu-
leks Eestisse luua ka pärandikohus, 
mis poleks Eesti väiksuse juures kuigi 
mõistlik . Euroopalikum on seadus ka 
seetõttu, et tänane Euroopa on  “piiri-
deta”, mille peamiseks hüveks on isi-

Tasub teada
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Elukestev õpe 
on loomulik
olin äsja tunnistajaks toredale ka-
hekõnele, kus mõlemad pooled 
kasutasid jutu sees sama lühendit. 
Jutt algul laabus, siis aga hakkas 
tunduma, et miski nagu ei päriselt 
ei haaku. varsti selguski kõigi lõ-
buks, et üks oli rääkinud elukest-
vast õppest (LLL, life-long lear-
ning), teine aga pruukinud sama 
lühendit (nagu tema lähikonnas 
kombeks olevat) tähenduses lai-
sad, lollid ja lohakad.

Õppida tuleb pidevalt
need, kes on häälestunud elukest-
vale õppele, pidevale enesetäien-
damisele, pole kindlasti LLL selles 
teises tähenduses. LLL esimeses 
tähenduses omakorda ei vasta 
mitte ainult tänapäeva ja usutavasti 
veel enam tuleviku kiiresti arene-
vatele tehnoloogiatele, majanduse 
struktuurimuutustele ja tööturu 
kõikumistele, vaid ka inimloomu-
ses kätkevale uudishimule ja muu-
tuda-tahtmisele. Kumb peale jääb, 
kas inerts ja mugavus (samuti 
täiesti inimlikud asjad, aga muutu-
vas keskkonnas võivad põhja viia) 
või õpihimu realiseerimine, oleneb 
suuresti igaühest endast.

Miljonid uute oskuste 
omandamiseks
töösuhete elavdamise juurde kuu-
lub olemuslikult pidevõppevõima-
luste laiendamine. EaSi ja Sotsiaal-
ministeeriumi/tööturuameti kaudu 
on arendatud mitmeid meetmeid, 
et see saaks tavaliseks ja hõlmaks 
võimalikult paljusid võimalikult tu-
lemusrikkalt. 

Ka on käima lükatud nii tööand-
jate pakutavatest koolitustest kui 
töötute ümberõppest kõrvalejää-
vatele, aga enesearendamisest hu-
vitatud inimestele (nagu madalama 
kvalifikatsiooniga ja/või eakamad 
töötajad, eriala või töökohta omal 
algatusel vahetada tahtjad jne) so-
bivad lahendused. nagu teatatud, 
investeeritakse selle heaks lähiaas-
tail 137,5 milj. krooni. Lisagem siia  
usaldusväärse karjäärinõustamise 
laiendamise ja õppepuhkuste re-
gulatsiooni lihtsustamise kavad.

rõhutaks veel psühholoogilist 
tõsiasja, et pidevalt õppima harju-
nud inimene, olgu tööandja või 
töötaja rollis, on üldjuhul parem 
suhtleja ja läbirääkija, kes suudab 
kaitsta nii oma huve kui ka olla 
avatud ühishuvide  mõistmisele. 

Paul-Eerik Rummo

Mille poolest erineb uus seaduse 
vanast?

Peamine erinevus on üleminek 
vastuvõtusüsteemilt loobumissüs-
teemile. See tähendab seda, et kui tä-
na peab pärandi saamiseks minema 
notari juurde ja tegema selle kohta 
avalduse, siis uue süsteemi kohaselt 
läheb pärand pärijale üle automaat-
selt. Kui pärija mingil põhjusel pä-
randit ei soovi, on tal võimalus min-
na notari juurde ja teha avaldus pä-
randist loobumiseks.

Selline süsteemimuutus võimal-
dab tänasest rohkem kaitsta kõigi pä-
rijate huve. Näiteks te lähete pikaks 
ajaks tööle Iirimaale. Äraoleku ajal 
sureb ära mõni teie sugulastest, kes 
ei ole teinud testamenti. See tähen-
dab, et te muutute pärimisõigusli-

Pevkur: Uus pärimisseadus sai hea
Riigikogu liige Hanno Pevkur 
selgitab, et parlamendis aasta al-
gul vastu võetud uue pärimissea-
duse järgi enam ühtegi pärima 
õigustatud isik kõrvale ei jäeta.

Reformierakonna frakt-
siooni liikmed ei ole seda 
usku, et riik on targem ja 
nutikam, kui eraisik.

Kolleeg rääkis anekdoodi. Istub 
mees sõpradega peenes lokaa-
lis ja mekib veini. Õhtu edene-

des patsutab äkki keegi õlale ja ütleb 
„Muidu oled tubli mees, aga ma ikka 
imestan, kuidas sa oma tütre nii üle-
käte kasvada oled lasknud.“ Mehel tu-
ju rikutud, läheb koju, küsib naiselt: 
„Mis me valesti oleme teinud, et tütar 
ülekäte läinud?“ Naine vihastub kole-
dasti: „Mis sa ajad, meil polegi tütart!“ 
Mees läheb sõprade juurde tagasi ja 
ütleb: „Mis jama te mulle ajasite, po-
le ma kedagi ülekäte lasknud, mul po-
legi tütart!“ „No kes seda enam usub,“ 
rehmab keegi baarinurgast.  

Usalda inimesi
Eraisikute väärtpaberiinvesteeringu-
te maksuvabaks muutmise idee ei va-
ja pikemat lahtiseletamist. Juriidiliste 
isikutega võrdsustamise kõrval oli pea-
miseks eesmärgiks võimalikult palju-
de inimeste ahvatlemine tarbimiselt 
investeerimisele. Olen päris kindel, et 
sama eesmärki jagasid ka need, kes 
tolle Riigikogusse saadetud eelnõu 
kokku kirjutasid. Mõningate toimu-
nud arutelude järel olen üsna kindel, 
et küllap jagavad nad tänaseks ka sei-
sukohta, et enne eelnõu vastuvõtmist 
tuleb seda üksjagu kõpitseda, sest mit-
te kõik paragrahvid ei ole esimese hoo-
ga ideaalsed saanud. Ja seda ei taha 
me ilmselt keegi, et pärast eelnõu vas-
tuvõtmist oleks nende mõne parag-
rahvi pärast suur hulk neid, kes teata-
vad: „No kes see enam usub, et eraisi-

dusandja saatma sellise piirangu heaks-
kiitmisel eraisikutest investeerijatele 
sõnumi, et riskide hajutamine näiteks 
Aasia, USA ja Euroopa väärtpaberite 
omamise kaudu on vale? 

Valida kogu maailm
Hoopis eraldi lugu on, et taolise geo-
graafilise piirangu puhul tekib tõeli-
selt skisofreeniline olukord, kus nii 
New Yorgi kui näiteks Londoni börsil 
noteeritud väärtpaber on ühelt bör-
silt ostes Eesti seaduste järgi justkui 
usaldusväärsem kui teiselt börsilt os-
tes. Sisu on aktsial ju ometi sama… 

Just geograafilist piirangut puu-
dutav osa on üks nendest, mida Re-
formierakonna arvates eelnõus muu-
ta tuleb. Usun, et meiega nõustujaid 
on parlamendis teisigi.

Samamoodi on küsitav investeeri-
miskontode arvu piiramine ühega. Me 
ei ütle ju ometi, et aasta-aastalt mada-
lam tulumaksumäär kehtib ainult ühe-
le konkreetsele kontole laekuvale sis-
setulekule ja kui inimesel on konto roh-
kem kui ühes pangas, siis teiste konto-

de pealt maksab ta endiselt kõrget mak-
su. Miks siis tahta piirata investeerimis-
kontode arvu? Kui sellise piirangu tu-
lemuseks on, et inimene saab tulumak-
suvabalt teha investeeringuid vaid ühe 
pakkuja poolt pakutavatesse väärtpa-
beritesse, siis ilmselgelt pole tegu kõi-
ge mõistlikuma sättega. 

Kolmas küsimus, mille muutmist 
Reformierakonna fraktsioonis kaalu-
me, on alternatiivturul kaubeldava-
te väärtpaberite võimalik lisamine 
nende väärtpaberite hulka, mille pu-
hul maksuvabastus kehtiks. 

Kokkuvõtvalt öeldes – eraisikute 
väärtpaberiinvesteeringute maksu-
vabaks muutmist oma valimisprog-
rammi kirjutades oli Reformierakon-
nal kindel soov muuta investeerimi-
ne eraisikutele atraktiivsemaks. Et see 
nii ka läheks, on veel Riigikogus vaja 
üksjagu tööd teha. Kõigile investori-
tele soovitaks aga – otsige üles see Rii-
gikogu liige keda te valisite ja vannu-
tage ta sellist eelnõu toetama, mis in-
vesteerimist ka tõeliselt soosiks. 

Ilmunud Äripäevas

kute vaba liikumine. Ja kui liikumine 
ning töötegemine ei sõltu enam riigi-
piirist, on igati mõistlik, et ka õiguslik 
regulatsioon toetaks neid vabadusi sel-
liselt, et isikutel säiliks õigus pärida!

 
Miks on juristide hulgast uue seadu-
se kohta palju negatiivset vastukaja  ja 
miks arvatakse, et uuest seadusest 
saavad kasu eelkõige notarid?

Kui on tegemist õiguskeskkonnas 

süsteemi muutmisega, on alati palju 
arvamusi. Igati mõistetav ja normaal-
ne on olukord, kus on sama palju arva-
musi, kui on olemas juriste. Iga inime-
ne näeb ja saab eri sätetest aru oma-
moodi, aga üldiselt on olnud vaidlus 
lihtsalt erinevate põhimõtteliste näge-
muste vahel - kas peaks jätkama täna 
kehtiva vastuvõtusüsteemiga või mi-
nema üle loobumissüsteemile. Nelja-
päeval otsustas riigikogu toetada valit-
suse ettepanekut ning minna alates 1. 
jaanuarist 2009 üle uuele süsteemile.

Miks alles 1. jaanuarist 2009?
Kuna seadus puudutab pea kõiki 

elanikke, on mõistlik nii tähtsa seadu-
se puhul anda pikk rakendusaeg, et kõik 
soovijad ja eelkõige seaduse rakenda-
jad (notarid jms) saaksid seaduse en-
dale väga täpselt selgeks teha. Süstee-
mi muutvad seadused on ka varem pi-
ka rakendusajaga vastu võetud. See on 
igati normaalne ja annab võimaluse nii 
koolitada rakendajaid kui tutvustada 
seadust avalikult kõigile meist.

Küsitles Karin Kalda

Eesti investor ei pea piirduma vaid Euroopa väärtpaberitega.

Täna kehtiv töölepingu seadus 
on pärit 1992. aastast. See oli 
aeg, mil tooni andsid suuret-

tevõtted ning töötajad vajasid väga 
täpselt määratletud kaitset. Eesti on 
viimase 16 aasta jooksul teinud läbi 
suure arengu, muutunud on majan-
dus- ning töösuhete struktuur. 

Eesti suurim tööandja on täna al-
la kümne töötajaga väikefirma (88,2% 
kõigist äriühinguist), kus töötab 46,7% 
kogu töötajaskonnast. Nii meenutab 
meie suurim tööandja oma liikmete 
arvult sõpruskonda. Siin ei ole mõtet 
suruda käskudele ja keeldudele, mis 
pigem hävitavad kui loovad eluterve 
töökeskkonna. Uue töölepingu sea-
duse eelnõu eesmärk on muuta jäik 
tööõigus paindlikuks ning tänastele 
tingimustele vastavaks. 

Töösuhted vabamaks
Seaduseelnõu põhiidee on jätta töö-
suhte osapooltele niipalju vabadusi 
kui võimalik, et leida kõige paremini 
toimivad lahendused just sellele et-
tevõttele. Sotsiaalministeerium keel-
dub arvamast, et eesti töötaja on lam-
mas, keda tööandja võib tuimalt pü-
gada. Meie inimesed on enesevääri-
kad, teavad oma õigusi ja oskavad 
täiesti iseseisvalt või siis ametiühin-
gute abiga iseenda eest seista.

Iga ettevõtte suurim vara on mo-
tiveeritud ja pühendunud töötajad. 
Ettevõtja tahab ju tegutseda ka kol-
me, viie jne aasta pärast. Üksinda se-
da saavutada aga ei ole võimalik. Sea-
duse eelnõu eesmärk on, et Eesti ini-
mene saaks elus hästi hakkama. 

Enesetäiendamine 
kohustuslikuks
Eelnõu innustab inimesi end pidevalt 
täiendama ja osalema koolitustel nii 
tööandja kui oma initsiatiivil. Selle toe-
tuseks muutis valitsus elukestva õppe 
strateegiat ning eraldas majandus- ja 
kommunikatsiooniministeeriumile 300 
miljonit ning haridus- ja teadusminis-
teeriumile 280 miljonit krooni, et toe-
tada inimeste täiend- ja ümberõpet. 

Tööturuamet nõustab ja koolitab 
töötuid lähtuvalt nende huvidest ning 

Keit Pentus: 
mitmed lapseva-
nemad on olnud 
murelikud, et 
tunnevad ennast 
iga kord, kui töölt 
veidi varem ära 
minnes lapsele lasteaeda järgi kii-
rustavad, justkui töölt viilijatena. 
ometi on tegu sedasorti isikliku 
põhjusega, mis võiks ja peaks ole-
ma igati mõistetav. töölepingusea-
duse eelnõu järgi tekikski töötajal 
õigus ka isiklikel põhjustel ja loomu-
likult mõistlikus määras vaba aega 
nõuda ja kasutada. oluline on ehk 
seegi, et taolise isiklikul põhjusel 
n.ö. tööaja näpistamise eest töötasu 
vähendada ei tohi.  

Rein Lang:
töösuhe ei tähenda 
täna enam üksnes 
töötaja ja tööandja 
omavahelist suhet. 
See on inimese täis-
kasvanuiga, mis haa-
rab endasse lisaks töötamisele ühe või 
teise tööandja juures ka elukestva õppe, 
nõustamisteenuse ning erinevad toetus-
süsteemid töötuse ajaks. töösuhte teine 
osapool, tööandja, vajab samuti paindlik-
ku keskkonda. mida rohkem on Eestis 
ettevõtteid, seda rohkem on töökohti. 
Seadus peab pakkuma lahendusi het-
keks, mil ettevõte satub majanduslikesse 
raskustesse. oluline on, et ettevõte 
need rasked ajad üle elaks et ta oma uk-
si täiesti kinni ei paneks

Taavi Rõivas
valminud töölepingu-
seaduse eelnõus on 
erakordselt palju tä-
helepanu pälvinud 
inimeste kartused 
päevapealt vallanda-
tud saada. Palju kohasem oleks rääkida 
sellest, et uus seadus aitab olulisel 
määral kaasa Eesti majandusedule – 
nagu on viidanud mitmed autoriteetsed 
allikad. majandusedu omakorda paran-
dab meie kõigi käekäiku. Käesolevast 
aastast kehtiv uus kord pensionide ar-
vutamiseks seob pensionide tõusu pal-
ju suuremal määral majanduse üldise 
käekäiguga ehk teisisõnu – uue tööle-
pinguseaduse läbiminek aitab garan-
teerida jätkuvalt kiire pensionitõusu. 

Kommentaarid

vajadustest. Samuti nõustab Tööturu-
amet iga töötavat inimest, kes otsib 
uusi väljakutseid. Seda kõike täiesti 
tasuta. Eesti ei ole enam odava töö-
jõu maa. 

Meie suund on teadmistepõhise 
majanduse poole. Seda tagavad vaid 
haritud, eneseväärikad, julged ning 
arengule suunatud töötajad. Vaid nii 
on meie inimesed tööturul edukad 
täna ja ka homme. Üks oluline faktor 
on, et töötaja tunneks end turvali-
selt. 

Tööleping on kahe poole kokku-
lepe, mida üks pool ei või suvaliselt 
muuta. Niisama uitmõtte ajel ei tohi 
palka alandada, tööaega pikendada 
ega töösuhet lõpetada. Tööandjal 
peavad selleks olema väga konkreet-
sed majanduslikust olukorrast tule-
nevad põhjused. Ning töötaja saab 
selle otsuse alati vaidlustada.

Eesti majandusedu jätkub
Oleme alati tundnud uhkust, et Ees-
ti majandus suudab nobedalt ja edu-
kalt reageerida muutustele. Tõenäo-
line on, et 1992. aastast kehtiv tööle-
pingu seadus saab meie reageerimis-
tüürile takistuseks. Tuleb astuda ot-
sustav samm, et Eesti areneks jätku-
suutlikult ka edaspidi. Ootame konst-
ruktiivseid ettepanekuid, et Eesti saaks 
parima töölepinguseaduse. 

Eesti vajab paindlikku 
ja turvalist tööõigust

Sotsiaalminister Maret Maripuu 
selgitab, miks on tööõiguse
reform Eestis nii oluline.

Eelnõu innustab inimesi 
end pidevalt täiendama ja 
osalema koolitustel nii töö-
andja kui oma initsiatiivil.

Uus töölepinguseadus, mis toetab töötajate enesetäiendamist, peabaitama kaasa teadmismahuka majanduse arengule. Pildil Elcoteqi vabrik Tallinnas.

Õppimine ei lõpe kooli või 
ülikooliga. Elu nõuab pinguta-
mist ka töö- ja pensionieas.

Maret 
Maripuu
Sotsiaalminister

Hanno Pevkur

Keit Pentus
Riigikogu 
Reformierakonna 
fraktsiooni esimees 

Eraisikute väärtpaberiin-
vesteeringud saavad tulu-
maksusoodustuse.

Investeerijad võrdseks
Foto: ÄrIPÄEv

Foto: PIrEt PaKLEr

Foto: ÄrIPÄEv

Foto: ShuttErStoCK

Reformierakond: 
kultuurivaldkonna
maksupoliitika 
vajab korrastamist 
reformierakond tutvustas valitsus-
liidukaaslastele kultuuriministeeriu-
mi poolt tellitud erapooletute eks-
pertide õiguslikku analüüsi kultuu-
riürituste piletite käibemaksustami-
se kohta. analüüsist lähtuvalt on 
käibemaksu kohaldamise osas või-
malik rääkida kolmest erinevast la-
hendusest: 

kehtestada kõigile ühtne 18%  
käibemaks 
kehtestada kõigile ennast kul- 
tuuriga seostavatele ettevõtmis-
tele 5% käibemaks 
kehtestada vastavalt ELi käibe- 
maksudirektiivile käibemaksuva-
bastus riigi ja munitsipaalasutus-
tele ning nendega võrdsustatud 
asutustele. 

reformierakonna fraktsiooni esi-
mehe Keit Pentuse sõnul oleks 
18% käibemaksu kehtestamise pu-
hul tegemist ühtse ja selge maksu-
poliitikaga. „Kõigile ühtselt kehtiv 
18% ei võimalda maksupettusi. 
Kuivõrd osade kultuuriasutuste 
jaoks tähendaks selline muudatus 
käibemaksu muudatust 5%lt 
18%le, siis peaks riigipoolne kom-
pensatsioon 13% ulatuses hoidma 
piletite hinnad endisel tasemel,” 
selgitas Pentus.

tulenevalt Euroopa õiguse käi-
bemaksudirektiivist on 5% käibe-
maksu kohaldamise korral kohus-
tuslik selle laienemine kõigile kul-
tuurisündmuste nime all tegutseja-
tele. mingite erisuste tegemist di-
rektiiv ette ei näe. Sellisel juhul 
kehtiks 5% käibemaks ka ööklubi-
dele, kus piletimüügi nime all 
müüakse sageli ka alkoholi. 

Rummo: OSCE ja 
Venemaa suhted 
meenutavad kül-
mutatud konflikti 
„Euroopa Koos-
töö ja Julgeoleku-
organisatsiooni 
(oSCE) ja vene-
maa suhted kipu-
vad üha enam 
võtma külmutatud konflikti ilmet,” 
ütles oSCE Parlamentaarse as-
samblee Eesti delegatsiooni juht 
Paul-Eerik rummo, kommenteeri-
des oSCE lõplikku otsust loobuda 
märtsi algul toimuvate venemaa 
presidendivalimiste vaatlemisest. 

„venemaa tõlgendab vaatlejate 
mandaati erinevalt oSCE liikmesrii-
kide enamusest ning ühtlasi on ju-
ba mõnda aega edutult taotlenud 
endale meelepärase valimisvaatlus-
te regulatsiooni kehtestamist oSCE 
poolt,” selgitas rummo. 

“Pole võimatu, et dialoog üldtun-
nustatud demokraatlike väärtuste 
järgimise üle oSCE-s, sealhulgas 
selle Parlamentaarses assamblees, 
võtab peatselt senisest teravama 
tooni,” arvab rummo, kelle sõnul 
on kujuteldamatu ühe liikmesriigi 
huvide domineerimine suures, 56 
riiki hõlmavas organisatsioonis. 

Foto: EEStI PÄEvaLEht

4. ja 5. lk piltidel on näha, et nad on äripäevast võetud…. 
Sama 6. lk fotoga…
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selle suure pühendumise kõrvalt vä-
lispoliitikale aega muudeks tegevus-
teks. Näiteks on tema suureks nõrku-
seks mootorrattad ning ta ei jäta ku-
nagi kasutamata hetke, kui saab nen-
dega sõita. 

Lisaks on ta suur Lõuna- Prant-
susmaa, Provance´i ja Itaalia köögi 
austaja ning kõige rohkem naudib 

puhkust siis, kui saab olla oma mõ-
tetega üksi kuskil merekaldal või met-
sas jalutades. 

Põlgas kooliajal sporti
Kooliajal oli Kristiina Ojuland spor-
divihkaja. „Mul hakkas alati külje 
sees pistma, kui ma olin sunnitud 
jooksma,” räägib ta. Tänaseks het-
keks on see suhtumine muutunud. 
Hommikuvõimlemisest on saanud 
tema igapäevase elu osa, ükskõik, 
mis kell on äratus. Tema head vor-
mi võisime kõik näha tantsusaates 
Tantsud Tähtedega.

Samuti harrastab Kristiina metsa-
jooksu ning jalgrattasõitu. Alati kaas-
lasteks tema koerad.  Varem rotvei-
ler, praegu dogi.

Viimase aja kõige suuremaks kireks 
on saanud tennis. Esialgu peab ta en-
nast veel algajaks, kuid mäng läheb 
iga trenniga aina paremaks. IETI

Tänu suurele kiindumusele li-
beraalsesse mõtteviisi ja selle 
propageerimisse üle Euroopa 

on Kristiina Ojuland jõudnud polii-
tikas kaugele. 

Jaanuaris valiti Ojuland Euroopa 
Nõukogu Parlamentaarse Assamblee 
(ENPA) poliitilise komitee aseesime-
heks. Eelmisel aastal valiti ta Euroopa 
liberaalide, demokraatide ja reformi-
partei asepresidendiks ning ENPA libe-
raalide grupi aseesimeheks. 2004. aas-
tal kandideeris ta liberaalide poolt Eu-
roopa Nõukogu peasekretäri kohale. 

Külastab aktiivselt valijaid
Tegemist on keeruliste ametinime-
tustega ent mõjukate ametikohtade-
ga, mida ei tasu alahinnata.. "Eesti 
suguse väikeriigi esindaja tegelik või-
malus üleeuroopalistes struktuuri-
des sündmuste käigule otsest mõju 
avaldada on olla valitud juhtorgani-
te koosseisu," kommenteerib Kristii-
na Ojuland.

Kõikide nende kohustuste täitmi-
ne võtab temalt palju aega. Tema aja-
kava on täis erinevaid üritusi, mis jää-
vad tihtilugu ka nädalavahetustele. 
Kahjuks peab ta ajapuudusel tagasi 
lükkama enamiku konverentsikutse-
test. Küll aga on ta võtnud südame-
asjaks külastada vähemalt igal näda-
lal korra oma valimisringkonda Viru-

Kristiina Ojuland naudib 
nii sporti kui poliitikat
Kohtla-Järvelt pärit Riigi-
kogu aseesimees Kristiina 
Ojuland leiab põhitöö  
kõrvalt aega nii mitmekski 
hobiks, kuid tema põhi- 
armastus on siiski välis-
poliitika. 

maal ning kohtuda valijatega. 
Selleks, et oma kolleegida Euroo-

pas ja maailmas võrdväärselt suhel-
da, peab ennast pidevalt uute aren-
gutega kursis hoidma. Seetõttu võib 
Ojulandi pidada aktiivseks lugejaks. 
Ise ostes ja sõpradelt kingituseks saa-

distada erinevaid aastaaegu, talvist 
härmatist või kevadist linnulaata. Lum-
mab nii looduse puhkemine kui ka 
laulva ööbiku tabamine fotosilmaga. 
Ainuüksi päikesetõusust on Aidma 
teinud tuhatkond pilti. „Võtame kas-
või virmalised või vikerkaare, alati ta-
bad fotoaparaadiga midagi, mida silm 
niisama ei märka,” räägib Aidma.

Rein Aidma: mees fotokaamera taga
Riigikogu liige Rein Aidma leidis 
ennast juba koolipõlves pildis-
tamas ning tänagi ta ilma foto-
aparaadita naljalt kodust välja 
ei lähe.

Kevadeti on ta tundide viisi foto-
aparaat kaelas ringi hulkunud ja kau-
neid hetki püüdnud. Viimasel ajal on 
pildistamine piirdunud ametisõitu-
dega, kuhu ta on lihtsalt fotoaparaa-
di kaasa võtnud. Samas on juhtunud 
ka olukordi, kus Rein autoga sõites 
märkab, kuidas lumekanaparv läheb 
üle tee. Käsi haarab fotoaparaadi jä-

rele, kuid seda pole kaasas…
Rein Aidma tunnistab, et lisaks fo-

tograafiale on tal ka teine huvi, mil-
leks on astronoomia. Tartu Ülikoolis 
füüsikat õppinuna soetas ta endale 
suisa teleskoobi ning sidus selle oma 
fotograafiahuviga. „Teleskoobiga saab 
taevast pildistada,” teatab ta. Mees 
on pidanud aastaid õpetajaametit 
ning teab, kuidas teleskoobiga lapsi 
õpitava aine juurde köita. „Astronoo-
mia on huvitav. Lastel tekib huvi ja 
nii saab hea kontakti, mis on eduka 
õpetajatöö aluseks,” selgitab ta. 

Esireapilt 
presidendivalimistest
Kuigi Aidma pildikogu on aukartust-
äratavalt suur, pole ta seni näitust 
korraldanud. Samas on tema kogus 
mitmeid pilte, mille üle võib uhkust 
tunda.´„Näiteks presidendi valimis-
kogu liikmena õnnestus tal üritust 
pildistada esireast, sellal kui teised 
fotograafid pidid jääma ukse taha,” 
on Rein Aidma uhke. IETI

des, on talle tekkinud korralik raama-
tukogu. Lisaks raamatutele, mida ta 
pidevalt silmadega neelab, käib tal 
terve rida erialaseid inglisekeelseid 
ajakirju. Ka kodus mängivad tal vä-
lisuudiseid kajastavad telekanalid. 

Ometigi leiab Kristiina Ojuland 

“Eesti suguse väikeriigi 
esindaja tegelik võimalus 
üleeuroopalistes struktuu-
rides sündmuste käigule 
otsest mõju avaldada on 
olla valitud juhtorganite 
koosseisu,”

Kristiina Ojuland osales eelmisel aastal heategevuslikul tenniseturniiril.

Presidendid Ilves ja Rüütel läbi Rein Aidma kaamerasilma.

Rein Aidmal on lisaks poliitiku-
ametile mitmeid toredaid hobisid.

Ojuland tugevdab 
poliitilisi muskleid 
riigikogu esimene aseesimees Kris-
tiina ojuland valiti jaanuaris Euroo-
pa nõukogu Parlamentaarse as-
samblee üliolulise poliitilise komitee 
aseesimeheks. „Eesti sugusel väike-
riigi esindaja tegelik võimalus üleeu-
roopalistes struktuurides sündmus-
te käigule otsest mõju avaldada on 
olla valitud juhtorganite koosseisu. 
mul on hea meel, et meil see oma 
väikese delegatsioonile vaatamata 
jälle õnnestus. „vanderlindeni” te-
gemine läheb nüüd Eesti vastastel 
jälle raskemaks,” kinnitas ojuland. 

Kristiina ojuland on viimase aasta-
ga oluliselt tugevdanud oma poliitilisi 
muskleid üleeuroopalistes struktuuri-
des. Eelmisel aastal valiti ta Euroopa 
liberaalide, demokraatide ja reformi-
partei asepresidendiks ning EnPa li-
beraalide grupi aseesimeheks. 

Ojuland korraldab 
Euroopa suhteid 
Venemaaga 
riigikogu aseesimees Kristiina oju-
land juhtis jaanuaris Brüsselis Euroo-
pa liberaalide, demokraatide ja refor-
mipartei poolt korraldatud ümarlauda 
„venemaa: kas Euroopasse või Eu-
roopast välja”, mis oli pühendatud 
ELi - venemaa majandus-ja kauban-
duskoostööle. „Ühistele väärtustele 
põhinev Euroopa liidu strateegiline 
partnerlus venemaaga on kadumas 
minevikku, jäämas on ainult koostöö, 
mis põhineb huvidel, kus loomulikult 
majandussuhted mängivad põhirolli”, 
rääkis ojuland ümarlaua eesmärgist. 

ojulandi ümarlauast võtsid osa 
venemaa ekspeaminister mihhail 
Kasjanov, venemaa endine esime-
ne asepeaminister Boriss nemtsov, 
venemaa välis- ja kaitsepoliitika 
nõukogu presiidiumi esimees Ser-
gei Karaganov, endine Euroopa 
nõukogu Parlamentaarse assamb-
lee president lord russell-Johnston, 
Euroopa Parlamendi venemaa ra-
portöör Janusz onyszkiewicz, Bri-
tish Petroleumi mõjukas lobbist 
howard Chase , Euroopa töösturite 
ümarlaua lobbist Dennis Kredler jt.

Huvi fotograafia vastu tekkis 
Aidmal juba keskkooli ajal. 
Omamoodi maitse andis 

suhu fotograafia tund lisaainena, 
kuid teda kannustas ka pinginaab-
rist fotograafiafanaatik. Nõo kesk-
kooli õpilastena jalutati koos mööda 
metsi ja tehti pilte. „Meenub, et kord 
võtsime ette jalutuskäigu Nõost El-
vasse, tegime palju pilte sealsetest 
ilusatest kohtadest, Peedul, Vapra-
mäel ja mujal,” räägib Aidma. Tema 
esimeseks aparaadiks oli Smena. 

Loodus lummab enim
Aidma tunnistab, et suuremal osal te-
ma fotodest on pildistatud loodust. 
„Loodusega on mul hea suhe. Inime-
si olen vähe pildistanud,” lisab Riigi-
kogu liige. Tema jaoks on huvitav pil-

Foto: KroonIKa
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Ants Liimetsa 
sõnul on  
Eesti riigi 
soov naabite-
ga hästi läbi  
saada.

Millised on Jõhvi arengusuunad?
Meil läheb töiselt. Kinnitatud on 

arengukava ja arengusuunad ning 
nende järgi ka töötame. Kõige suure-
maks probleemiks on lasteaiajärje-
kord, kus on kirjas 120 last. Veel sel 
aastal tahame uue lasteaia ehitusega 
alustada. Taotleme selleks 50 riigilt 
miljonit krooni toetust. 10 miljonit 
oleks linna panus. 

Kevadel alustame uue spordihalli 
ehitusega Jõhvi Gümnaasiumi juurde. 
Hinnanguliselt läheb see maksma 60 
miljonit krooni, millest 20 miljonit loo-
dame saada riigilt. Ülejäänud raha tu-
leb laenata. Projekteeritud on uus alg-
kool, mille valmimine võimaldab güm-
naasiumiosa arendada maakonna esin-
dusgümnaasiumiks.

Jõhvi on muutumas heas mõttes 
bürokraatide või teisisõnu riigitee-
nistujate linnaks. Valmimas on Viru 
vangla, hakatakse ehitama uut jus-
tiitshoonet ning uut maja politseile, 
kaitsepolitseile ja päästeteenistuse-
le. Nendega luuakse sadu uusi töö-
kohti, mida täitma oodatakse noore-
mapoolseid eesti keelt valdavaid ini-
mesi. See on kogu Kirde-Eesti aren-
gu seisukohast väga oluline. On ju 
meil probleeme tööhõivega.

Tööd on vaja teha ka selle nimel, 
et Jõhvi oleks atraktiivne ettevõtluse 
arendamiseks, et siia tuleks uusi et-
tevõtteid, kes tahaksid oma tegevu-
se siduda just Jõhviga.

Niina Neglason: Teen kõik,  
et Jõhvis oleks hea elada

Kuidas Reformierakonnal Jõhvis  
läheb? 

Reformierakonna Jõhvi piirkonda 
kuulub 30 liiget. Tegemist on ühis-
kondlikult aktiivsete, toimekate ini-
mestega.

Ida-Virumaal on umbes 170 000 
elaniku, nendest eestlasi 30 000. Jõh-
vis elab eestlasi ligikaudu 4000. Põ-

hiliseks sõnumitoojaks muukeelsele 
elanikkonnale ei ole mitte riigitelevi-
sioon, vaid meie idanaabri massitea-
bevahendid ning kohaliku televisioo-
ni uudised, kus objektiivne informat-
sioon jääb sageli puudulikuks. 

Olete arialalt arst, miks astusite  
poliitikasse? 

Mina oma eriala tõttu olen harju-
nud inimesi aitama. Tahan, et meie 
vallarahvas võiks uhkusega öelda, et 
Jõhvis on hea elada. Ja mul on hea 
meel, kui saan anda oma väikese pa-
nuse siinse elu edendamisel. IETI

Jõhvi vallavolikogu esinaine Niina Neglason räägib  
intervjuus Eesti Teatajale, et tahab anda omaltpoolt  
panuse selleks, et vallarahvas võiks uhkusega öelda:  
Jõhvis on hea elada.

Suurim hulk, kes võivad piiri üle-
tada on Vene kodanikud, keda 
elab Narvas üle 22 000e. Lisaks 

on umbes 6000 narvalasel õigus saada 
viisa, mis annab loa mitu korda aastas 
külastada Venemaa piiriäärseid ala-
sid. Selle põhjuseks on kas Venemaal 
elav sugulane või matmispaik, mida 
tarvis hooldamas käia. 

Venemaal rohud odavamad
Liimetsa hinnangul käib osa narva-
lasi Venemaal ka seetõttu, et mõnin-
gate kaupade hinnad on seal mada-
lamad kui Eestis. „Pensionärid taha-
vad osta ravimeid, mis on Venemaal 
endise tuntud nimega ja tunduvalt 
odavamad, kui Eestis müüdavad ra-
vimid. Piiril asuvates tax-free kaup-
luses on alkohol ja sigaretid odava-
mad,” toob Liimets näiteid. Venemaal 
tööl narvalased väga aktiivselt ei käi. 

Narva suhtleb aktiivselt Venemaaga
Narva linna kuuekümne kuuest 
tuhandest elanikust on ligemale 
pooltel õigus ületada Eesti ja Ve-
nemaa vahelist piiri, räägib Nar-
va linnasekretär Ants Liimets.

”Viimane ametlik arv, mida mina olen 
kuulnud, oli 26 väljastatud tööluba,” 
lisab Liimets.

Tema sõnul tuleb ette ka juhtu-
meid, kus narvalasi Venemaale ei lu-
bata. ”Üks proua otsustas teenida os-
tes sealt sigarette ja müües neid Nar-
vas. Kui politsei selle fikseeris siis jäi 
ta loomulikult viisast ilma. Ka keel-
dub Venemaa konsulaat viisa andmi-
sest kui juhuslikult Eesti passi omav 
kodanik on ka Venemaa kodanikuna 
kirjas,” räägib Liimets.

Liikumine piiril ei ole ainult ühe-
suunaline. Ka Ivangorodis elab paa-
rsada Eesti kodanikku. ”Lisaks nen-
dele on omavalitsus koostanud 3500 
inimesest piiriäärsete elanike nime-
kirja, kelle lähisugulane elab omakor-
da Narvas. 

Eesti toit kvaliteetsem
”Narvat külastatakse ka perekondlikel 
ja majanduslikel kaalutlustel. Mõnin-
gad elektroonikakaubad on meil oda-
vamad ja toidukaubad on kvaliteetse-

Tööd on vaja teha ka selle 
nimel, et Jõhvi oleks atrak-
tiivne ettevõtluse arenda-
miseks, et siia tuleks uusi 
ettevõtteid, kes tahaksid 
oma tegevuse siduda just 
Jõhviga.

mad kui Ivangorodis,” räägib Liimets.
Kuni 1993. aastani olid Narva ja 

Ivangorod väga läbipõimunud linnad, 
millel oli ühine veevärk, kanalisatsioon, 
bussiliiklus, taksoteenindus jne. Isegi 
kalmistud olid kahele linnale ühised. 
Piiri tekkimisega muutus olukord kar-
dinaalselt ja Liimetsa sõnul on tekki-
nud probleeme suhtlemisel ka inimes-
te vahel. ”Eesti riigi sooviks on kõigi 
oma naabritega hästi läbi saaada. Nar-
vas usume me siiralt, et seda soovib ka 
idanaaber.” IETI

•	 Narva	elanike	arv	66	621,	neist	
1. Eesti kodanikke 30 000
2. venemaa kodanikke 22 600
3. Ev välismaalasi (halli passiga) 

13 400
•	 Kokku	elab	Narvas	66	eri	rahvuse	

esindajat,  33 riigi kodanikke ja  
40 eri emakeelt rääkivat inimest. 

•	 Aastas	sünnib	Narvas	600	last	
(60-ndate keskel sündis aastas 
1600 last).

•	 Ivangorodi	elanike	arv	u.	13	000	

Fakte

•	 Lõpetanud	1985.	aastal	Tartu	Ülikooli	arstiteaduskonna
•	 Täiendanud	end	Moskva	Arstide	Täiendusinstituudis	lasteneuroloogia	erialal
•	 Alates	1986.	aastast	töötanud	arstina.
•	 Reformierakonda	kuulub	2005.	aastast

Niina Neglason

Iisaku lastele 
kolmas 
mänguväljak
Iisaku vallavanema avo Kiire sõnul 
on vallas viimastel aastatel ehitatud 
kaks laste mänguväljakut. Kevadel 
valmib senistest suurem valgustatud 
mänguväljak, mis läheb maksma 
300 000 krooni. Lapsi elab praegu 
vallas ligikaudu 300. 

reformierakondlasest Iisaku voli-
kogu liikme Priit Palmeti sõnul on ka 
Iisaku vallas lapsed reformierakond-
lastele otsuste tegemisel üheks prio-
riteediks. „See on hea investeering, 
sest kui lastel on vallas tegevust, siis 
ei kipu ka nende vanemad mujale 
elama,” rääkis Palmet.  

Mäetagusel 
tulipunktis 
keskkonnatasud
veebruari alguses mäetaguse vallas 
toimunud vallajuhtide kokkusaami-
sel keskkonna- ja rahandusminis-
teeriumi esindajatega arutati kae-
vandustasusid muutvat seaduseel-
nõu. muudatusega tahetakse kae-
vandamisõiguse tasu ümber korral-
dada nii, et mäetaguse vald saaks 
praeguse 50% asemel vaid 20% 
enda eelarvesse. Kokku saaks vald 
vähem 32 miljonit krooni. vallava-
nem aivar Surva pole sellega nõus. 
“Inimeste joogiveega varustamist 
millegipärast keskkonnameetmete 
alla ei arvata, seda peetakse kom-
munaalmaksuks. „vallas, mille küla-
des puurkaevud enam kaevandami-
se tagajärjel vett ei anna, peab vald 
need kulutused suures osas katma, 
sest inimestele käib vee nii kõrge 
hind üle jõu,” selgitas mäetaguse 
vallavanem aivar Surva.

Kiviõli abilinna-
peaks sai reformi-
erakondlane
Jaanuaris valiti Kiviõli abilinnapeaks 
seni linnavalitsuse majandusspetsia-
listina töötanud anu needo, kes on 
juba 10 aastat olnud reformiera-
konna liige. Kiviõli volikogus esinda-
vad reformierakonda volikogu esi-
mees maksim Danilov, haridus- ja 
kultuurikomisjoni esimees Erik Jür-
genson ja linnavalitsuse eestseisuse 
esindaja tiit vanamölder. reformi-
erakond on Kiviõlis koalitsioonis 
Keskerakonnaga.

Uudisteveeru koostas:  
Katrin Kuusemäe

Foto: EraKogu

Foto: ÄrIPÄEv
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Ühe Eesti suurimaid vaatamis-
väärsusi Eesti kõrgeim Valaste 
juga asub Ida-Viru maakonnas 
Kohtla vallas Valaste küla lääne-
serval, Ontika mõisast 2 km 
idas. 

Aluspõhja lubjakividesse murtud 
enam kui 2 m sügavuses kana-
lis voolab 7 km pikkune ja um-

bes 16 ruutkilomeetrise valgalaga Kaa-
sikvälja peakraavi (nimetatud ka Valas-
te ojaks) vesi Saka-Ontika klindiplatoo, 
siinkohal enam kui 54 m kõrgusest ser-
vast alla. 

Valaste juga on eksisteerinud juba 
üle 160 aasta, sest juba 1840. a. kirjutas 
sellest kohalik saksakeelne ajaleht In-
land kui “maailmaimest”. Rekordiline, 
30-meetrine kõrgus on joale mõõdetud 
1998. a. augustikuise suurvee aegu, kui 
suvelõpu veemöll oli joaaluse varingu-
rusust puhastanud ja pehmesse liivaki-
visse kuni 3 m sügavuse hiiukirnu uu-
ristanud.

Kui Valastel on vett - siis on see ilus 
ja võimas, kui Valastel vett ei ole - siis on 
ta üksnes ilus. IETI

mEELELahutuS

oma andmeid edastades nõustun tulevikus saama 
Eesti reformierakonda ja selle poliitikuid puudutavat 

infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel 
luban kasutada oma andmeid nimetatud eesmärgil 
tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui Eesti 
reformierakonna ja selle poliitikutega seonduva 

informatsiooni või reklaami edastamiseks.

Saada vastus märksõnaga 
“lahendus” 1. märtsiks 

aadressile Tõnismägi 9, 10119 
Tallinn või e-posti teel  

info@reform.ee  
ning osale 1000kroonise  

Tallinna Kaubamaja  
kinkekaardi loosimisel.

Ristsõna lahendus
 
 
Ees- ja perekonnanimi
 
 
Postiaadress või e-post
 
 
 
Telefon 

Eesti Teataja
Eesti Reformierakond

Tõnismägi 9, 10119 Tallinn
Tel 680 80 80, info@reform.ee

Mida arvad Sina?
virumaalastele lugemiseks mõeldud Eesti teataja on huvitatud oma lugejate arvamusest.
Kui teil on mõtteid, millest ajaleht võiks kirjutada, siis täitke, lõigake lehest välja ja postita-
ge allolev kupong. marki lisama ei pea. Vastajate vahel loositakse välja televiisor.
mõtteid ja arvamusi võib saata ka e-kirjaga info@reform.ee.

reformierakond

tasub postikulu

MAKSTUD VASTUS 
EESTI

Hea Virumaa inimene!
Anna meile teada kolmest oma kodukohta  
puudutavast teemast, millest võiksime kirjutada:

       1. 
      
     
       2. 
      
     
       3. 
      
     

minu nimi    vanus 

aadress     

telefon     

E-kiri     

  Soovin saada Eesti reformierakonnaga seotud materjale

REFORMIERAKOND
tõnismägi 9

10119 taLLInn

Eesti kõrgeim juga 
pakub silmailu

Külmal talvel moodustab Valaste juga 
kauneid jääskulptuure.

Luba nr. 1591

Foto: rEIn aIDma

oma andmeid edastades olen tulevikus nõus saama Eesti reformierakonda ja selle poliitikuid 
puudutavat infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel luban kasutada oma andmeid ni-
metatud eesmärgil tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui Eesti reformierakonna ja selle 
poliitikutega seonduva informatsiooni või reklaami edastamiseks.


